



ENGLISH VERSION ON PAGE 2

M1 GEIST – WELT – SPRACHE 10 ECTS

Modulziele

Vertiefende kritische Auseinandersetzung mit Grundproblemen der Philosophie – sowohl die Tradition als auch aktuelle Diskurse betreffend – in den Themenfeldern Erkenntnis, Sprache, Geist, Wahrheit, Wissenschaft, Technik, Welt.

Modulstruktur / Module Structure

SE, VO-L, darunter mindestens ein Seminar.

M2 PRAXIS – GESELLSCHAFT – KULTUR 10 ECTS

Modulziele

Vertiefende Erschließung, Begründung und Kritik normativer Grundstrukturen; Auseinandersetzung mit aktuellen Fragestellungen und Konzeptionen in den Themenfeldern Wahrnehmen, Handeln, Norm/Wert, Intersubjektivität/Sozialität sowie Reflexion der kulturellen Verfasstheit des Philosophierens.

Modulstruktur

SE, VO-L, darunter mindestens ein Seminar.

M3 VERTIEFUNGSMODUL 25 ECTS

Modulziele

Ziel dieses Moduls ist die individuelle Spezialisierung in Hinblick auf die Masterarbeit bzw. die Aneignung des aktuellen Forschungsstandes im Gebiet der zu verfassenden Masterarbeit. Hierbei sind ein oder zwei Schwerpunkte aus den folgenden fünf Gebieten zu wählen:

- A. Erkenntnistheorie, Wissenschaftsphilosophie, Technik- und Medienphilosophie
- B. Metaphysik/Ontologie, Phänomenologie, Philosophie des Geistes
- C. Sprachphilosophie/Hermeneutik, Logik
- D. Ethik/Angewandte Ethik, Politische Philosophie, Sozialphilosophie
- E. Ästhetik, Kulturphilosophie, Interkulturelle Philosophie/Philosophie in einer globalen Welt

Modulstruktur

FS, SE, VO-L, darunter mindestens eine prüfungsimmanente LV (SE oder FS). Wenn zwei Schwerpunkte gewählt werden, muss jeder Schwerpunkt im Ausmaß von mindestens 10 ECTS absolviert werden.

M4 INDIVIDUELLE SPEZIALISIERUNG 15 ECTS

Modulziele

Dieses Modul dient zur weiteren und gegebenenfalls interdisziplinären Vertiefung im Hinblick auf die Masterarbeit. Es können daher entweder Lehrveranstaltungen der Module M1–M3 oder Lehrveranstaltungen aus anderen Studienrichtungen gewählt werden. Letzteres ist nur nach Vorabgenehmigung durch das zuständige akademische Organ (Studienprogrammleitung Philosophie) möglich.

Modulstruktur

Alle LV-Typen.

M5 PROJEKT- UND FORSCHUNGSMODUL * 25 ECTS

Modulziele

Selbständige und eigenverantwortliche Konzeption und Durchführung von einem oder mehreren forschungsrelevanten Projekten. Darüber hinaus Vertiefung der Kenntnisse und Fähigkeiten, die für das Verfassen einer Masterarbeit nach internationalen Standards erforderlich sind (Präsentationstechniken, Forschungsstandards, Forschungsstand etc.).

Modulstruktur

MA-SE 5 ECTS
SE oder FS oder selbstständige Projektarbeit im Ausmaß von 20 ECTS

STUDIENABSCHLUSS 35 ECTS

Masterarbeit 30 ECTS
Masterprüfung ** 5 ECTS

* Nähere Informationen zum Projekt- und Forschungsmodul finden Sie auf der Website des SSC Philosophie: <https://ssc-phil.univie.ac.at/studien/master-philosophie/projekt-und-forschungsmodul/>

** Voraussetzung für die Zulassung zur Masterprüfung ist die positive Absolvierung aller vorgeschriebenen Module und Prüfungen sowie die positive Beurteilung der Masterarbeit. Die Masterprüfung ist eine Defensio einschließlich einer Prüfung über das wissenschaftliche Umfeld der Masterarbeit (2.5 ECTS) sowie eine Prüfung über ein weiteres Fach (2.5 ECTS), das aus den Pflicht- oder Wahlmodulen zu wählen ist.



*Please be aware that not all courses are offered in English
- consult u:find to see if the language of instruction is English or German*

M1 MIND – WORLD – LANGUAGE 10 ECTS

Module Goals

Critical analysis of fundamental philosophical problems in traditional and contemporary philosophical discourse with a special focus on the thematic fields of knowledge, truth, mind, language, science, technology, world.

Module Structure

SE, VO-L, module must contain at least one seminar.

M2 PRACTICE – SOCIETY – CULTURE 10 ECTS

Module Goals

Advanced studies and critical reflection of basic normative structures; analysis of contemporary questions and conceptions of cognition/perception, action, norms and values, as well as intersubjectivity and sociality; reflections on the cultural constitution of practising philosophy and philosophising.

Module Structure

SE, VO-L, module must contain at least one seminar.

M3 ADVANCED MODULE 25 ECTS

Module Goals

This module allows students to specialise in a certain field of philosophy. Advanced modules prepares students for their chosen master's thesis topic, and provide an overview of contemporary philosophical discourse and the current state of the art regarding the area of specialisation. Possible areas of specialisation are:

- A. Epistemology, Philosophy of Science, Media Theory and Philosophy of Technology
- B. Metaphysics/Ontology, Phenomenology, Philosophy of Mind
- C. Philosophy of Language/Hermeneutics, Logic
- D. Ethics/Applied Ethics, Philosophy of Politics, Social Philosophy
- E. Aesthetics, Philosophy of Culture, Intercultural Philosophy/Philosophy in a Global World

Module Structure

FS, SE, VO-L, at least one course of the module must be a course featuring continuous assessment (SE or FS). If students choose to focus on two different areas of specialisation, then each area of specialisation must comprise courses amounting to a minimum of 10 ECTS.

M4 INDIVIDUAL SPECIALISATION 15 ECTS

Module Goals

This module allows further and (if applicable) interdisciplinary specialisations as a preparation for the students' master's thesis. Students may choose any course of the modules M1, M2, or M3, or courses offered by other degree programmes – courses from other degree programmes require approval by the Philosophy Directorate of Studies, which has to be requested prior to attending the courses.

Module Structure

All course types.

M5 PROJECT- AND RESEARCH MODULE * 25 ECTS

Module Goals

Independent and autonomous conceptualisation and implementation/execution of one or more research-relevant projects; acquiring, furthering, and demonstrating academic literacy and related skills, competencies, and knowledge required for writing a master's thesis in accordance with international academic standards (presentation techniques, academic standards, state of the art/current state of research, etc.)

Module Structure

MA-SE 5 ECTS
SE, or FS, or independent/autonomous project work 20 ECTS

GRADUATION /COMPLETION OF STUDIES 35 ECTS

Master's thesis 30 ECTS
Master's thesis defence** 5 ECTS

* Please consult the SSC Website for further information on the project- and research module:
<https://ssc-phil.univie.ac.at/en/degree-programmes/masters-programme-in-philosophy/project-and-research-based-module/>

** Registering for master's thesis defence requires the successful completion of all modules and a positive master's thesis assessment. The master's thesis examination is held in form of a thesis defence, including an assessment of the thesis' (related) work (2.5 ECTS) and another complementary subject (2.5 ECTS) which has to be chosen from mandatory or elective modules.